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S
ocialdemocràcia i Progrés 
(SDP) presentarà la seva prò-
pia proposta sobre la llei de 
transferències i competènci-

es comunals, ja que consideren que 
«no podem acceptar la de Martí». Una 
vegada més, el conseller progressista, 
Víctor Naudi, va deixar clar que Go-
vern vol fer una «reformeta» i que el 
que cal és fer «un canvi en profundi-
tat». Per això, el president del partit, 
Jaume Bartumeu, va avançar que pre-
sentaran una «proposta d’Estat» o bé 
a través d’una esmena a la totalitat 
quan el text entri a tràmit parlamen-
tari o bé amb diverses esmenes parci-
als per modificar el text legislatiu. 

La iniciativa, segons va deixar clar 
Bartumeu, presentarà una opció 
«equilibrada entre població i territo-
ri», més enllà de la proposta del Partit 
Socialdemòcrata (PS). I és que al seu 
entendre, els socialistes únicament 
han canviat els percentatges de repar-
timent sense aprofundir en el debat 
de les competències. 

A més, pels progressistes, les reac-
cions en contra de la proposta del Go-
vern d’alguns comuns del mateix co-
lor –com és el cas d’Andorra la Vella– 
demostra que el «tacticisme electoral» 
de Martí «ha fet enfadar a gairebé tot-
hom». «No es poden fer nyaps vincu-
lats a tàctiques polítiques de cara al 
2019», va sentenciar Bartumeu. 

Precisament en resposta a les de-
claracions fetes dilluns per la cònsol 
major de la capital, Conxita Marsol, 
deixant clar que no estava a favor del 
repartiment proposat pel Govern, les 
conselleres socialdemòcrates de la 
minoria del comú van mostrar ahir 
el seu suport a Marsol i van reclamar 
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33 Un terminal de fibra òptica.

Prop d’11.000 llars ja gaudeixen de 
les noves terminals de fibra òptica

Un total d’11.000 llars del Princi-
pat ja gaudeixen de la nova conne-
xió a Internet que permet arribar a 
una velocitat de 300 megabits per 
segon. Una oferta que es pot equipa-
rar amb la que s’ofereixen en els pa-
ïsos veïns. Així ho va confirmar ahir 
Andorra Telecom, que el mes de 
març va iniciar aquest projecte amb 
l’objectiu que el gener del 2018 to-
tes les llars andorranes puguin gau-
dir de la nova velocitat. Per arribar 
a aquesta data complint els termi-
nis marcats, el servei d’instal·lació 
de la companyia realitza, aproxi-

madament, uns 150 canvis diaris a 
tot el Principat. 

El director de renovació de la fi-
bra òptica, Gerard Bosch, va ressal-
tar que «amb els nous terminals te-
nim una reducció important de les 
incidències, que era un dels objec-
tiu principals per potenciar el can-
vi», tal com informava ahir l’ANA. 
El projecte vol realitzar la renova-
ció tecnològica de l’actual xarxa, 
que té onze anys d’antiguitat i que 
va permetre a Andorra convertir-se 
en el primer país totalment connec-
tat amb fibra òptica. 

Els clients que ja han patit el can-
vi, han passat dels 100 megabits an-
teriors als 300 actuals. Tot i això, 
Bosch va avançar que de cara al fu-
tur la nova instal·lació que s’està im-
plementant permetrà arribar fins 
als 10.000 megabits per segon. «Ar-

ribar a aquesta xifra serà l’evolució 
natural, però ara estem limitant el 
servei a 300 perquè no hi ha ningú 
que demandi més capacitat».

A més de la novetat del servei, la 
direcció de l’empresa de telecomu-
nicacions també ha decidit inclou-
re la possibilitat d’adquirir un rou-
ter propi de l’empresa, cosa que fins 
a dia d’avui no passava i era el cli-
ent qui havia d’adquirir l’aparell. 
«Hem vist que perquè l’experiència 
del client d’extrem a extrem sigui 
bona cal que el router estigui dins de 
l’equació». L’aparell, que no és obli-
gatori adquirir, no tindrà cap cost 
el primer any i després costarà 1,9 
euros al mes.

A través de les enquestes que fa 
l’empresa de telecomunicacions 
un cop acabada la instal·lació, els 
clients valoren amb un vuit sobre 

El gener del 2018 tots els 
clients gaudiran d’una 
velocitat de 300 megabits
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que sigui ferma a l’hora de defensar 
un major pes de la població en les 
transferències. A parer de Dolors Car-
mona la proposta presentada pel PS 
defensa «un finançament equilibrat, 
proporcional i, sobretot, equitatiu, 
que permeti que tots els ciutadans re-
bin el mateix tracte» i que «respecti el 
criteri d’equitat d’accés als serveis».

ESCALDES, EN CONTRA DEL TEXT DEL PS / 
D’altra banda, la cònsol major d’Es-
caldes-Engordany, Trini Marín, con-

sidera que la proposta del PS no és 
«equitativa», tal com informava ahir 
l’ANA. Marín va considerar que totes 
les propostes que es puguin fer sobre 
competències i transferències en el 
marc de la negociació tripartida que 
s’està duent a terme són «legítimes», 
remarcant que no està «en contra» 
que es presenti qualsevol proposta. 
Una altra cosa, va afegir, és que en la 
presentada fins ara hi estigui a favor 
o en contra. 

D’aquesta manera, Marín va in-
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dicar que no troba correcte el plan-
tejament del PS en el sentit que les 
parròquies amb més població, en 
aquest cas Andorra la Vella i Escal-
des-Engordany, rebin més diners 
que les parròquies més petites, i 
creu que en cas que tirés endavant 
en un termini de temps curt caldria 
modificar-la perquè no seria «efecti-
va». Una opinió que no comparteix 
l’oposició del comú escaldenc que 
veurien en bons ulls que la població 
tingués més pes en el repartiment. 

A l’entendre de Marín, la propos-
ta que va fer l’Executiu és «en clau 
de país» i, per tant, és més equitativa 
i també va valorar el fet que se’n des-
prengui que tothom en sortirà bene-
ficiat i que suposi que els comuns ha-
gin de complir un seguit de requisits 
en base a les lleis o als acords presos, 
com la separativa d’aigües. Va defen-
sar, també, el desplegament fiscal 
que està suposant que, per exemple 
Escaldes-Engordany, que el té força 
desenvolupat, compti amb més re-
cursos que es poden revertir en «co-
ses per a la parròquia».

Finalment, des del Comú de Cani-
llo, Josep Mandicó, va apuntar que 
«totes les propostes són lícites». Amb 
tot, va opinar que «és molt difícil po-
sar uns mateixos criteris si hi ha mol-
tes diferències entre unes parròqui-
es i altres» com ara pel que fa als ha-
bitants. 

Fins ara, va afegir «s’ha treballat 
amb la proposta del Govern i hi segui-
rem fent matisos, però en general s’ha 
intentat que tots anéssim en la ma-
teixa línia de fins ara». «Cada cònsol 
intenta estirar al màxim en benefici 
de la seva parròquia, i això és normal. 
Tots tenim prous arguments per fer 
decantar la balança cap a un o altres 
costat», va concloure. H

La minoria de la 
capital dona suport 
a Marsol, mentre 
Marín defensa la 
proposta de l’Executiu

10 el canvi realitzat. El projecte té 
un pressupost que ronda els 6,5 mi-
lions d’euros, i inclou la nova tec-
nologia i el servei d’instal·lació. Per 
substituir els terminals que els cli-

ents tenen instal·lats al seu domi-
cili, Andorra Telecom ha apostat 
pel major distribuïdor de fibra òp-
tica del món, l’empresa xinesa Hu-
awei. H


